

智能时代的法治国际研讨会：2021 年自动驾驶的法律规制  
**International Symposium on the Rule of Law in the Age of  
AI: 2021 Legal Regulation of Autonomous Driving (AD)**

Organizer 主办单位：

中国人民大学未来法治研究院

Law and Technology Institute of Renmin University

德国维尔茨堡大学机器人法律研究中心

Research Center “Robot Law” of the University of Würzburg

德国国际合作机构中德法律合作项目

Sino-German Legal Cooperation Programme, GIZ GmbH

时间：2021 年 4 月 29 日 15 点 – 19 点（北京时间），9 点 – 13 点（德国时间）

Time: 29 April 2021 15:00 – 19:00 (Chinese time), 9:00 – 13:00 (German time)

地点：中国人民大学法学院 601 报告厅

Venue: Room 601, Renmin Law School

语言：中、英文同声传译，中、德文交声传译

Language: Chinese and English (simultaneous interpretation), Chinese and German (consecutive interpretation)

**欢迎致辞 15:00-15:15**

**Greeting 15:00-15:15**

1. 王轶教授（中国人民大学副校长，法学院院长、党委书记，未来法治研究院院长）  
Prof. Yi Wang (Vice-President of Renmin University, Dean and Secretary of the Party Committee of Renmin Law School, Director of Law and Technology Institute of Renmin University)
2. Eric Hilgendorf 教授（德国维尔茨堡大学机器人法律研究中心主任）  
Prof. Eric Hilgendorf (Director of the Research Center “Robot Law” of the University of Würzburg)
3. 汉马可博士（德国国际合作机构中德法律合作项目主任）  
Dr. Marco Haase (Director of Sino-German Legal Cooperation Programme, GIZ GmbH)

**第一节：中德关于自动驾驶最新的立法进展**

**15:15-16:35**

**Session 1: Latest Legislative Progress on AD in China and Germany**

**15:15-16:35**

主持人：张吉豫副教授（中国人民大学未来法治研究院执行院长）

Moderator: Associate Prof. Jiyu Zhang (Executive Director of Law and Technology

Institute of Renmin University)

主题报告:

Thematic Reports:

1. Theodora Hamsen (德国联邦交通和数字化基础设施部): 德国关于自动驾驶最新的立法进展 (20 分钟)  
Theodora Hamsen (Federal Ministry of Transport and Digital Infrastructure): Latest Legislative Progress on AD in Germany (20 Minutes)
2. 刘一波 (中国公安部交通管理局法制处): 《道路交通安全法》(修订建议稿) 自动驾驶相关立法情况 (15 分钟)  
Yibo Liu (Legal Affairs Division of Transportation Administration of Ministry of Public Security of China): Legislation on AD in the Road Traffic Law (Draft Revision Proposal) (15 Minutes)
3. 赵司聪 (公安部道路交通安全研究中心法规室主任助理): 自动驾驶交通事故责任 (15 分钟)  
Sicong Zhao (Assistant Director of Regulations Office of Road Traffic Safety Research Center of Ministry of Public Security): Legal liability for AD traffic accidents (15 Minutes)
4. 许宏伟 (北京市经济和信息化局汽车处副处长): 《北京市智能网联汽车政策先行区实施方案》的构建与实现 (15 分钟)  
Hongwei Xu (Deputy Director of Automotive Department of Beijing Municipal Bureau of Economy and Information Technology): Construction and Realization of Implementation Plan of Beijing Intelligent Networked Vehicle Policy Pilot Zone (15 Minutes)
5. 李秦川 (深圳市人大常委会监察司法委办公室主任): 《深圳经济特区智能网联汽车管理条例(征求意见稿)》制订进程 (15 分钟)  
Qinchuan Li (Director of the Office of the Supervision and Justice Committee of the Standing Committee of the Shenzhen Municipal People's Congress): Development Process of Regulation on the Management of Smart Connected Vehicles in Shenzhen Special Economic Zone (Draft for Comments) (15 Minutes)

**茶歇: 16:35-16:50**

**Tea Break: 16:35-16:50**

**第二节: 对中德关于自动驾驶最新立法进展的分析**

**16:50 – 18:30**

**Session 2: Analysis of the Latest Legislative Progress on AD in China and Germany**

**16:50-18:30**

主持人：李富成（司法部政府法制研究中心副主任）

Moderator: Fucheng Li (Deputy Director of Government Legal Research Centre of Ministry of Justice)

主题报告：

Thematic Reports:

1. Prof. Eric Hilgendorf (德国维尔茨堡大学机器人法律研究中心主任)：对中德关于自动驾驶最新立法进展的分析 – 德国视角 (20 分钟)  
Prof. Eric Hilgendorf (Director of the Research Center “Robot Law” of the University of Würzburg): Analysis of the Latest Legislative Progress on AD in China and Germany from a German perspective (20 Minutes)
2. 王莹副教授（中国人民大学法学院未来法治研究院副院长）：中德关于自动驾驶最新立法进展的分析 – 中国视角 (20 分钟)  
Associate Prof. Ying Wang (Deputy Director of Law and Technology Institute of Renmin University): Analysis of the Latest Legislative Progress on AD in China and Germany from a Chinese perspective (20 Minutes)

### 第三节：评议

18:30 – 18:55

#### Session 3: Commentary

18:30-18:55

1. 桂宁（百度公共政策研究院副院长）（5 分钟）  
Ning Gui (Vice President of Public Policy Research Institute of Baidu) (5 Minutes)
2. 曹健峰（腾讯研究院的高级研究员）（5 分钟）  
Jianfeng Cao (Senior Researcher of Tencent Research Institute) (5 Minutes)
3. 张迎涛（滴滴出行政策法规研究院副院长）（5 分钟）  
Yingtao Zhang (Vice President of Legal Policy Research Institute of DiDi Chuxing) (5 Minutes)
4. 何珊珊（智联出行研究院）（5 分钟）  
Shanshan He (Wisdom Travel Research Institute) (5 Minutes)
5. 王源（高勤律师事务所合伙人）（5 分钟）  
Yuan Wang (Partner of Gao Qin Law Firm) (5 Minutes)

### 第四节：讨论

18:55 – 19:15

#### Session 4: Discussion

18:55-19:15

1. 高红（滴滴自动驾驶公司政府事务高级经理）  
Hong Gao (Senior Manager of Government Affairs of DiDi AD)
2. 高德地图  
Amap
3. 奥迪公司  
Audi AG
4. 博世集团  
Bosch Group

**闭幕总结：19:15-19:30**  
**Closing Remarks: 19:15-19:30**

主持人：王莹副教授（中国人民大学法学院未来法治研究院副院长）  
Moderator: Associate Prof. Ying Wang (Deputy Director of Law and Technology Institute of Renmin University)

1. 汉马可博士（德国国际合作机构中德法律合作项目主任）  
Dr. Marco Haase (Director of Sino-German Legal Cooperation Programme, GIZ GmbH)
2. Eric Hilgendorf 教授（德国维尔茨堡大学机器人法律研究中心主任）  
Prof. Eric Hilgendorf (Director of the Research Center “Robot Law” of the University of Würzburg)
3. 王莹副教授（中国人民大学法学院未来法治研究院副院长）  
Associate Prof. Ying Wang (Deputy Director of Law and Technology Institute of Renmin University)

该研讨会将以线上线下结合的形式在北京举行。欧洲参会人员请将参会申请发往邮箱 [Secretariat.Hilgendorf@jura.uni-wuerzburg.de](mailto:Secretariat.Hilgendorf@jura.uni-wuerzburg.de)。中国参会人员请将参会申请发往邮箱 [wangying6898@yahoo.de](mailto:wangying6898@yahoo.de)。

The Symposium will be held as a hybrid event (online and offline) in Beijing. Please register at [Secretariat.Hilgendorf@jura.uni-wuerzburg.de](mailto:Secretariat.Hilgendorf@jura.uni-wuerzburg.de) (European participants) or at [wangying6898@yahoo.de](mailto:wangying6898@yahoo.de) (Chinese participants).